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  مردم فریب درمان قطعی دیابت
 در ترکیه را نخورند

ش�هروند| رئیس انجم��ن دیابت ای��ران در 
واکنش به تبلیغات شبکه های ماهواره ای مبنی 
بر درمان قطعی دیابت در ترکیه از طریق جراحی 
متابولیک، با فریبن��ده خواندن تبلیغات مدعی 
درم��ان دیابت با جراحی، گف��ت: انجمن دیابت 
ایران نیز مانند دیگر مراکز فعال دنیا، این روش را 
توصیه نمی کند، مگر آن که »چاقی مفرط« علت 
بروز دیابت باشد. اسدالله رجب دراین باره به ایسنا 
گفت: این جراحی در کشور ما هم انجام می شد. 
این روش جراحی زمانی انجام می شود که نتوان 
هیچ اقدام دیگری برای بیمار انجام داد. او با بیان 
این که دیابت نوع یک جنبه ژنتیکی و ارثی داشته 
و قابل درمان نیست، در توضیح دیابت نوع 2 ادامه 
داد: این نوع از دیابت را می توان با تغییر در شیوه 
زندگی ازجمله اصلاح س��بک غذایی و فعالیت 
جس��می مناس��ب کنترل کرد. بنابراین جهت 

درمان آن دلیلی برای جراحی وجود ندارد. 
رجب درعین حال با اش��اره افراد دارای چاقی 
مفرط گفت: زمانی که بی ام ای یا همان شاخص 
توده بدنی، بالاتر از 40 باش��د، دیگر راه حلی غیر 
از جراحی ب��رای کاهش وزن فرد وج��ود ندارد، 
بنابراین می توان با جراحی به درمان چاقی مفرط 
و درنهایت سایر بیماری های مرتبط با چاقی فرد 
کمک کرد؛ چراکه در صورتی که وزن  فرد کاهش 
نیابد، قند خون ش��ان نیز کنترل نخواهد شد. اما 
باید تأکید کرد که با این کار نیز نمی توان بیماری 
را به طور کامل درمان ک��رد. از طرف دیگر امکان 
چاق شدن مجدد فرد نیز وجود دارد. نمونه های 

این موضوع نیز وجود دارد. 
او درباره بیم��اران دیابتی دارایBMI کمتر از 
40، گفت: وزن این دس��ته از بیماران را می توان 
با روش های بدون هزینه و بدون عوارض جانبی 
نظیر ورزش و فعالیت بدنی مناسب، رژیم غذایی 
سالم و همچنین مدیریت استرس، کاهش و به 

دنبال آن قند خونشان را نیز کنترل کرد. 
به گفته رجب، جراحی هایی که در شبکه های 
ماهواره ای به عن��وان درمان قطعی دیابت تبلیغ 
می ش��ود، درحقیقت جراحی متابولیسم است 
و جه��ت کاهش وزن و رفع چاقی مفرط اس��ت. 
بی تردید این جراحی درمان قطعی دیابت نیست. 
رجب گفت: در این تبلیغات ادعا می شود که با 
این جراحی دیابت به طور قطع درمان می ش��ود، 
این درحالیست که چاقی مفرط برطرف و از این 

طریق به درمان دیابت کمک می شود. 
رئیس انجمن دیابت در پای��ان تأکید کرد: در 
صورت نیاز به انج��ام جراحی جهت کاهش وزن 
و کمک به درمان دیابت، این جراحی به بهترین 
روش در داخل کش��ور انجام می شود و نیازی به 

اعزام بیماران به خارج از کشور نیست. 
پیش از این وزیر بهداش��ت هم نسبت به این 
نوع درمان هشدار داده بود. حسن هاشمی گفته 
بود ک��ه درمان »دیابت« ب��ا »جراحی متابولیک« 
واقعیت ندارد و مردم نبای��د فریب این تبلیغات 
را بخورند. وزیر بهداش��ت توضی��ح داده بود: »در 
کارهای پزشکی که با تبلیغات به دنبال مشتری 
باشند، تخلف و تقلب زیاد است به خصوص این که 
در ماهواره ها و مجلات تبلیغ شود.« به گفته او، به 
دلیل این که بخش عمده ای از درآمد کشور ترکیه 
از توریسم درمانی است، بنابراین واضح است که 
خیلی از خدماتی که در کشورشان اقبال ندارد با 
تبلیغ سعی می کنند کسانی که ساده لوح هستند 
و چشم و گوششان به دیگران است را برای کسب 

درآمد جذب کنند. 

شهردارمنطقه۱۸خبرداد:

 ورود فاضلاب خام لبنی
 به سفره های زمینی

شهروند| شهردار منطقه ۱۸ از خروج فاضلاب 
خام لبنی در زیرگذر الغدی��ر ضلع جنوبی میدان 
ش��یر خبر داد.  وحید نوروزی در جمع خبرنگاران 
گفت: اس��تقرار صنایع لبنی و تولید فرآورده های 
ش��یری در ابتدای بزرگراه 65 متری فت��ح و در دو 
محدوده جغرافیایی ش��هرداری منطق��ه ۱۸ و 9 
واقع شده است.  ش��هردار منطقه ۱۸ ادامه داد: به 
دلیل نوع تولیدات و فسادپذیری بالای شیرخام و 
محصولات و ضایعات حاصله از روند فعالیت، نظارت 
بر محص��ولات و همچنین نحوه امح��اء ضایعات 
و به خصوص پس��اب حاصل از شست وش��و و شیر 
فاسد شده که حجم بس��یار قابل توجهی نیز دارد 
از اصلی ترین ش��روط ادامه فعالیت در داخل شهر 
تهران و در مجاورت همسایگان ایشان )مسکونی 
و صنعتی( اس��ت.هم اکنون این کارخانه با نظارت 
اداره مزبور پس��اب تصفیه ش��ده را با خ��ط لوله 4 
کیلومتری در تقاطع خیابان سعیدآباد با رودخانه 
کن به محیط پذیرنده رها می کند. نوروزی با اشاره 
به استقرار دو کارخانه دیگر شیر و بستنی سازی در 
محدوده شهرداری منطقه 9 و استقرار در بالادست 
این منطقه، پساب ناشی از فعالیت، به حوزه منطقه 
۱۸ وارد می ش��ود و از طری��ق کانالی اختصاصی از 
ضلع شمالی میدان شیر و از طریق حشایه فضای 
سبز زیرگذر بلوار الغدیر و قطع 45 متری زرند و طی 
خیابان زرند به کانال سجاد وارد می شود.  او اضافه 
کرد: پس از اجرای انتقال خط راه آهن به زیرزمین 
در بلوار 45متری زرند، احتمالا کانال مزبور مسدود 
 ش��ده و پس��اب کارخانه ها در محل فضای س��بز

 راس��ت گرد زیر گذر الغدیر به 45 مت��ری زرند در 
حجم بالا که متاسفانه تصفیه نشده و خام است به 
سطح س��واره رو و متعاقبا چاه های جذبی زیرگذر 

الغدیر جاری می شود .

تجمعدانشآموزانشینآبادیوخانوادههایشان
مقابلساختمانریاستجمهوری

تا  روحانی را نبینیم  از این جا نمی رویم
ش�هروند| »ما دانش آموزان شین آباد از وعده های 
شما خس��ته ش��ده ایم.« این را دیروز »سیما مرادی«، 
دانش آموزی که ۱5 آذر دو سال پیش در آتش سوزی 
کلاس درس مدرس��ه شین آباد پیرانش��هر، در آتش 
سوخت، روی برگه ای نوشته و با همکلاسی هایش به 
خیابان پاستور آمده بود تا رئیس جمهوری را ببیند. او، 
پدرش و ۱2 دانش آموز دیگر مدرسه انقلاب اسلامی 
شین آباد، بعد از دو س��ال که از آن حادثه آتش سوزی 
می گذرد، هنوز نسبت به وضعیتشان اعتراض دارند. 
آنها جمعه ش��ب را در راه پیرانش��هر - ته��ران در راه 
گذراندند تا صبح به تهران برس��ند و مستقیم بروند 
مقابل س��اختمان نهاد ریاس��ت جمهوری. ساعت 9 
صبح بود که تجمع آنها در خیابان پاستور شروع شد 
و پلاکاردهایشان بالا رفت. »آمنه راک« اولین پلاکارد 
را در دس��ت هایش گرفت و بالا برد: »درخواس��ت ما 
دانش آموزان ش��ین آبادی این اس��ت: وع��ده و وعید 
برای خودتان، زیبایی و انگش��تان ازدس��ت رفته ما را 
برگردانید.« آنه��ا دیروز با آن صورت های س��وخته و 
انگش��ت های نصفه آمده بودند تا آخرین تلاشش��ان 
را برای دیدار با »حس��ن روحان��ی«، رئیس جمهوری 
کنند و از او بخواهند دس��توری دهد تا وزارت آموزش 
و پرورش و وزارت کار به وعده هایش��ان برای پرداخت 
مس��تمری و دیگر قول هایی که به آنها داده اند، عمل 
کنن��د.  دانش آموزان ش��ین آبادی حالا ماه هاس��ت 
که برای درمان و انجام عمل ه��ای جراحی به تهران 
می آیند و برمی گردند. با این که در ماه های گذشته به 
نظر می رسید روند درمانی آنها کم و بیش خوب پیش 
می رود، موضوع دریافت دیه آنها از دو هفته پیش، روند 
جدیدی را در داستان آنها شروع کرد. داستان از اینجا 
شروع شد که »عثمان مزین« یکی از وکلای تعدادی 
از دانش آموزان شین آباد از پرداخت نصفه دیه تعدادی 
از این دانش آموزان توس��ط بیمه خبر داد. »حس��ین 
احمدی نی��از«، یک��ی دیگ��ر از وکلای دانش آموزان 
آسیب دیده هم دراین باره گفت که شرکت بیمه اعلام 
کرده اس��ت چون صدمات واردش��ده به دختر بچه ها 
بیش از یک س��وم اس��ت، به همین دلیل دی��ه آنها، 
نصف پرداخت می شود.  چند روز بعد از این سخنان، 
»رسول خضری« نماینده پیرانشهر و سردشت درباره 
خبر پرداخت نصف دیه دانش آموزان حادثه شین آباد 
از س��وی بیمه گفت: »22 نف��ر از دانش آم��وزان این 
حادثه دیه خود را کام��ل دریافت کرده اند و تنها پنج 
دانش آموز براساس قانون نصف دیه را دریافت می کنند 
که ما به وزارت آموزش و پرورش پیش��نهاد کرده ایم 
مابه التفاوت این دی��ه را پرداخت کنن��د و دراین باره 
دوماه قبل با حضور سه نماینده این خانواده ها با وزیر 
آموزش و پرورش جلسه ای داشته ایم.« او درخواست 
کرد که مابه التفاوت بیمه دانش آموزان ش��ین آباد را 
آموزش وپرورش پرداخت کن��د. خضری البته از قول 
مس��اعدت رئیس جمهوری برای پرداخت مستمری 
دانش آموزان حادثه دیده مدرسه شین آباد پیرانشهر 
خبر داد و گف��ت رئیس جمهوری به وزی��ر آموزش و 
پرورش دس��تور داده ک��ه این موضوع را بررس��ی و با 
توجه به میزان س��وختگی دانش آم��وزان میزان این 
مس��تمری را تعیین کنند اما بع��د از آن »علی اصغر 
فانی« در حاشیه روز خبرنگار گفت بیمه دانش آموزان 
حادثه دیده شین آبادی و برقراری مستمری دایم برای 
آنها برعهده وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی اس��ت. 
فانی مسأله تدریس و تحصیلات دانش آموزان، حادثه 
شین آباد را برعهده آموزش وپرورش دانست. حالا و بعد 
از تمام این کش وقوس ه��ا خانواده های دانش آموزان 
شین آباد تصمیم گرفته اند با تجمع مقابل ساختمان 
ریاست جمهوری از او بخواهند تا شخصا این موضوع 
را پیگیری کن��د.  راک، پ��در »آمن��ه راک« دیروز در 
این تجمع به »ش��هروند« گفت: »ما دو س��ال است که 
کار و زندگی مان را از دس��ت داده ایم. بعد از این همه 
رفت وآمد به ما جواب درستی درباره دیه فرزندانمان 
نمی دهند و می خواهند نص��ف دیه را پرداخت کنند. 
ما خانواده های دانش آموزانی که در مدرسه شین آباد 
حادثه دیده اند جلوی ریاست جمهوری تجمع کرده ایم 
تا از ش��خص رئیس جمهوری جواب بگیریم تا او به ما 
بگوید چرا می خواهند نصف دی��ه فرزندم را پرداخت 
کنند. دیه فرزندم 455 میلیون تومان است که بیمه 
ایران می خواهد نصف آن یعنی 227 میلیون تومان را 
پرداخت کند. ما این موضوع را قبول نداریم، بیمه ایران 
هم می خواهد از ما تعهد محضری بگیرد تا شکایتی 
نکنیم که ما این موضوع��ات را قبول نداریم.«  مرادی، 
پدر »سیما« هم گفت اگر قرار باشد شب را هم جلوی 
ساختمان ریاست جمهوری بمانند، این کار را می کنند 
تا رئیس جمهوری ب��ه دیدار آنها بیای��د: »ما آمده ایم 
این جا و تا جواب درس��تی درباره وض��ع فرزندانمان 
نگیریم، از این جا نمی رویم. از وقت��ی آمده ایم این جا 
فقط مسئول رسیدگی به نامه های مردمی با ما حرف 
زده اس��ت. او به ما گفت که فردا )یکشنبه( جلسه ای 
با معاون وزیر، نماینده ریاس��ت جمهوری و نماینده 
خانواده ها برگزار می شود ولی ما تصمیم گرفته ایم که 
به این جلس��ه نرویم. هفته پیش در وزارت آموزش و 
پرورش بودم، آقای بطحایی، مدیر دفتر وزارتی آقای 
فانی با ما صحبت کرد ولی هنوز اتفاق جدیدی برای 
ما نیفتاده اس��ت.«  »حس��ین احمدی نی��از«، وکیل 
دانش آموزان ش��ین آبادی هم دراین باره گفته است: 
»خرج و مخارج، هزینه زندگی و آینده این دخترانی که 
صورتشان را کامل از دست داده اند و حتی شاید نتوانند 
ازدواج کنند برایشان سنگین است. دولت باید برای آنها 
مستمری تعریف کند و براین اساس مستمری شان را 
پرداخت کند. براس��اس اصل ۱۱3 و اصل ۱2۱ قانون 
اساسی و س��وگندی که ریاس��ت جمهوری خورد، از 
ایشان انتظار داریم تا مصوبه ای گذرانده و کاری برای 
این کودکان انجام دهند. خواس��ته های این کودکان 
از رئیس جمهوری مشروع و قانونی است و امیدواریم 

اقدام مناسبی برای این کودکان انجام شود.« 

روی میز خبر بهعلتتولیدشیرهایآلودهصورتگرفت

شکایت  از رئیس سابق سازمان غذا و دار و و استاندارد
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شهروند| پرونده »پالم« همچنان باز است. با شکایت 
تعدادی از وکلای دادگس��تری و ش��هروندان از رئیس 
سازمان غذا و دارو و روس��ای سابق موسسه استاندارد، 
حالا ماجرا ابعاد دیگری به خود گرفته. تا جایی که سه 
نفر از مراجع تقلید اس��تفاده از روغن پالم در لبنیات را 
بدون اطلاع مصرف کننده »غش« یا همان تقلب اعلام 
کردند. ب��ا این که رئیس س��ازمان غذا و دارو بیس��تم 
مردادماه به صورت رس��می اعلام کرد که از همان روز 
تمام محصولات لبنی تولیدش��ده، فاق��د روغن »پالم« 
هس��تند، اما این تصمیم وزارت بهداشت باعث نشد تا 
مردم سال ها استفاده از این روغن را در لبنیات فراموش 
نکنند. آن قدر این موضوع برایشان اهمیت پیدا کرد که 
صبح روز گذشته، تعدادی از آنها همراه با چند وکیل به 
دادسرای کارکنان دولت رفتند و از رئیس سازمان غذا و 
دارو و روسای سابق سازمان استاندارد به خاطر استفاده 
از روغن پالم در محصولات لبنی ش��کایت کردند. روند 
این ش��کایت از س��وی تعدادی از وکلای دادگستری 
صورت گرفت و درنهایت نیز شکایت برای رسیدگی به 
شعبه ۱5 دادسرای کارکنان دولت ارجاع شد. این وکلا 
براساس مواد یک، سه، چهار و پنج قانون مواد خوراکی و 
آشامیدنی و آرایشی و بهداشتی مصوب 22 تیرماه  سال 
۱346 و همچنین ماده 35 قانون تعزیرات حکومتی امور 
بهداشتی و درمانی مصوب مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و مستند به قانون مجازات اسلامی درباره تقصیرات 
ماموران دولتی ش��کایت خود را اعلام کردند. مصطفی 
ترک همدانی به عنوان یکی از وکلایی که روز گذش��ته 
از این مسئولان شکایت کرد، در گفت وگو با »شهروند« 
می گوید: »پس از آن که وزیر بهداشت موضوع استفاده 
از روغن پالم در لبنیات را افشا کرد، من همراه با تعدادی 
از وکلا مس��تنداتی را جمع کردیم و تصمیم گرفتیم تا 
از رئیس س��ازمان غذا و دارو و دو رئیس سابق سازمان 
استاندارد شکایت کنیم.« به گفته این وکیل دادگستری، 
رسول دیناروند به عنوان رئیس سازمان غذا و دارو تنها 
در این دوره مسئولیت سازمان را برعهده نداشته بلکه 
در دوره های قبلی هم رئیس س��ازمان غذا و دارو بوده و 
کاملا در جریان ماجرای استفاده از روغن پالم است اما 
متاسفانه تا زمانی که وزیر بهداشت افشاگری نکرد، هیچ 
اقدامی انجام نداد. او ادامه می دهد: »کسانی که دستور 
اس��تفاده از این روغن در لبنیات را دادند یا نس��بت به 

تخلف انجام شده، کاری نکردند، نه تنها مرتکب تخلف 
ش��دند بلکه عمل آنها مجرمانه هم هست، چراکه آنها 
در رأس دس��تگاه های نظارتی قرار داشتند اما در انجام 
وظیفه کوتاهی کردند.« او از جسارت وزیر بهداشت در 
افش��ای این ماجرا، تقدیر می کند. »وزیر بهداشت فرد 
خوشنامی است و معلوم نیس��ت چه اتفاقی افتاد که او 
تصمیم گرفت تا استفاده از این روغن مضر را رسانه ای 
کند. پس از اعلام وزیر بود که رئیس سازمان غذا و دارو 
این موضوع را تأیی��د کرد. درحالی که او وظیفه نظارتی 

داشته و معلوم نیست تاکنون مشغول چه کاری بود.«
ترک همدانی می گوید: »رئیس س��ازمان استاندارد 
فعلی به تازگی مسئول این سازمان ش��ده و خیلی در 
این پرونده مقصر به ش��مار نمی رود، بیشتر دو رئیس 
قبلی هستند که مقصر شناخته می شوند.« این وکیل 
دادگستری معتقد اس��ت که کارخانجات لبنی متهم 
نیس��تند. »ما در ش��کایت خودم��ان هم اش��اره ای به 
این کارخانه ها نداش��تیم، چرا که مس��ئولیت برعهده 

دستگاه های نظارتی بود.«
استفادهازروغنپالم

بدوناطلاعمشتری»غش«است
با این همه رئیس سازمان غذا و دارو همچنان درباره 
این موضوع صحب��ت می کن��د. رس��ول دیناروند در 

حاش��یه گردهمایی مدیران و روسای بیمارستان های 
کش��ور، درباره اعلام اسامی شرکت های متخلف لبنی 
می گوید: »ش��رکت های معتبری وجود دارند که بیش 
از ۱00 محصول تولید می کنند و ممکن است در یکی 
از محصولات آنها تخلفی وجود داش��ته باشد، بنابراین 
اگ��ر بخواهیم بیش از تخلف مربوطه با این ش��رکت ها 
برخورد کنیم ممکن است کل تولید آن شرکت آسیب 
ببیند و این امر از نظر شرعی صحیح نیست. مطمئنا با 
احراز شدن تخلفات طبق روال قانونی برخوردهای لازم 
صورت می گیرد و تخلف مربوطه نیز به دستگاه قضایی 
معرفی می شود. اگر هم در جرم مربوطه اعلام عمومی 

ضرورت داشته باشد بی تردید انجام می شود.«
رئیس س��ازمان غذا و دارو در شرایطی برخورد با یک 
کارخانه را تنها به خاطر تخل��ف در یکی از محصولات، 
غیرشرعی می خواند که سه تن از مراجع تقلید استفاده 
از روغن پالم در مواد غذای��ی را »غش« توصیف کردند. 
آی��ت الله نوری همدانی، آیت الله  هاشمی ش��اهرودی و 
آیت الله مکارم شیرازی در پاسخ به پرسش ایسنا، با این 
محتوا که: »ب��ا توجه به این که برخ��ی کارخانه ها روی 
جلد محصولات خ��ود مواد تش��کیل دهنده آن کالا را 
نمی نویس��ند، آیا این مس��أله غش در معامله نیست؟ 
به طور مثال در مورد شیرهایی که گفته می شود در آنها 

از روغن خوراکی مضر استفاده می شود، اگر می دانستیم 
که چنین ماده ای در آن به کار رفته استفاده نمی کردیم. 
آیا اطلاع رس��انی نکردن دراین باره غ��ش در معامله به 
حساب می آید؟« به ترتیب پاسخ دادند: »در فرض سوال، 
غش و تدلیس محسوب می شود.«، »آری، غش است.«، 
»چنانچه ماده دیگری به آن افزوده کنند و به عنوان شیر 

به مشتری بفروشند، غش محسوب می شود.« 
با همه این انتقادها، رئیس سازمان غذا و دارو، به مردم 
اطمینان می دهد که پروانه تولیدات متخلفان باطل و 
اسامی آنها هم به دستگاه قضا فرستاده می شود. »باید 
جریمه ای که گذاشته می شود متناسب با جرم باشد. از 
بیش از 40 شرکتی که به سلامت آنها مشکوک بودیم، 
هرکدام که تخلفش��ان احراز شده باش��د برخوردهای 
لازم انجام و در صورت نیاز پروانه باطل می ش��ود. بارها 
تأکید کرده ام که مصرف روغن پالم مشکل فوری ایجاد 
نمی کند اما مصرف بیش از اندازه آن توصیه نمی شود. 
برای وزارت بهداشت نیز مهم آن است که سرانه مصرف 
روغن پالم کاه��ش یابد.« دیناروند می گوی��د: »در این 
موضوع دو نوع تخلف صورت گرفته که اولی مربوط به 
استفاده از مواد غیرمجاز در محصولات خوراکی است که 
با مردم سر و کار دارد که در این بخش سازمان غذا و دارو 
نظارت کرده و وظایف خ��ود را انجام می دهد اما بخش 
دوم مربوط به کلاهبرداری اس��ت که در این زمینه قوه 

قضائیه به وظیفه خود عمل خواهد کرد.«
به گفته او، روغن پالم یک روغن خوراکی اس��ت که 
مصرف ان��دک آن صدمه ای به ب��دن وارد نمی کند اما 
مصرف زیاد این روغن اس��ت که به بدن انسان صدمه 
می رساند. سیاس��ت کلی وزارت بهداشت نیز کاهش 
مصرف روغن پالم در کش��ور اس��ت. با این همه تأکید 
می کند که: »لبنیات موجود در بازار از س��لامت کافی 
برخوردار هستند و به مردم بار دیگر توصیه کرد مصرف 

لبنیات و شیر را متوقف نکنند.«
دیناروند در کنار این موضوع به احتمال افزایش قیمت 
دارو در نیمه دوم  سال اشاره می کند. »نیمه اول امسال 
افزایش قیمت نداشتیم اما سیاست ما این است که تولید 
داخل با توجه به تورم ضربه نخورد بنابراین قیمت ها برای 
نیمه دوم  سال اصلاح می شود. اصلاحات طوری انجام 
می شود که به مردم و بیمه گر فش��ار وارد نشود ضمن 

این که تولید کننده نیز با تولیدات دارو ضرر نکند.«

ش�هروند|  راه ها را بس��ت، ادارات را تعطیل کرد و 
زندگی را مختل. طوفان، بار دیگر به سیس��تان سر زد. 
حالا دیگر زود به زود به سیستان سر می زند، حداقل هر 
دو یا س��ه هفته یک بار می آید. می آید و شهرها را یکی 
پس از دیگری با س��رعت حداق��ل ۸0کیلومتری خود 
پشت س��ر می گذارد. زندگی را مختل می کند، راه ها را 

می بندد  و ادارات را هم تعطیل می کند. 
سومین طوفان در یک ماه اخیر، سیستان را پشت سر 
گذاشته است. طوفان درحالی بار دیگر به سیستان آمده 
که هوای بد و غلظت ذرات معلق موجود در هوا، در چند 
هفته اخیر بیش از  هزار و 300 نفر را راهی بیمارس��تان 
کرده است. نفس س��خت بالا آمده و سیستانی ها را به 
بیمارستان کش��انده. به گفته علی اکبر نصیری رئیس 
دانشگاه علوم پزش��کی و خدمات بهداش��تی درمانی 
زابل، »در چن��د هفته اخیر بیش از  ه��زار و 300 نفر به 
دلیل مشکلات تنفسی به بیمارستان مراجعه کرده اند 
که حدود  هزار و 250 نفر از مراجعه کنندگان به مراکز 
درمانی سیس��تان به دلیل مشکلات تنفسی جزیی به 
صورت س��رپایی درمان و مرخص شدند و بیش از ۱00 
نفر از مراجعه کنندگان هم به سبب مشکلات تنفسی 

حاد در مراکز درمانی بستری شده اند.« 
اداراتتعطیل،راههامسدود

س��ه روز پیش وقتی رئیس دانشگاه علوم پزشکی و 
خدمات بهداشتی درمانی زابل از آمار مراجعه کنندگان 
به بیمارس��تان به دلیل مشکلات تنفسی خبر می داد، 
سیس��تان در انتظار طوفان جدیدی ب��ود. طوفانی که 
پنجشنبه گذشته میهمان سیستانی ها ش��د، ادارات 
شهرستان زابل و حومه را به دلیل شرایط بسیار بد جوی 
و طوفان های شدید و گرد و غبار سنگین تعطیل کرد. 
راه ها هم مس��دود ش��د و رفت و آمد سخت. به گزارش 
پایگاه خبری ن��دای  هامون، ناصر غف��اری رئیس راه و 
شهرسازی زابل با اشاره به این که جاده های برون شهری 

زابل به علت عدم دید کافی و غلظت ریزگردها تا اطلاع 
ثانویه مسدود اس��ت، از مردم درخواس��ت کرد از تردد 
غیرض��روری بپرهیزن��د.  ماس��ه های روان، جاده های 
فرعی اس��تان را مس��دود کرده اس��ت. ج��اده زابل به 
هیرمند و جاده های مواصلاتی زهک، ازجمله جاده های 
مسدودشده شهرستان هستند. خبرها از حجم بالای 
ورود ماس��ه های روان حکایت می کنند که خس��ارات 

بسیاری را به جاده ها وارد کرده است. 
شدت گردوغبار در این منطقه موجب کاهش شدید 
دید افقی و آلودگی هوا ش��د به طوری که غلظت ذرات 
معلق در هوای شهرستان های یادشده به بیش از 660 
میکروگرم بر مترمکعب )بیش از حد مجاز استاندارد( 
رسیده است. اداره هواشناس��ی سیستان وبلوچستان 
پیش بینی کرده که وزش باد ش��دید و گ��رد و خاک تا 
اواسط امروز )یکشنبه( هم در شمال استان ادامه داشته 
باشد و نواحی مرکزی نیز در طول روز با وزش باد نسبتا 

شدید همراه با افزایش غلظت غبار روبه رو شود. 
30هزارهکتارکانون

بحرانیریزگرددرتالابهامون
طوفان درحالی هر هفته به سیس��تان س��ر می زند 
و هوای ش��هر را پر خاک می کند که این روزها خشکی 
تالاب  هامون هم به معضلی بزرگ تبدیل ش��ده و این 
تالاب را به کانون بحران ب��رای تولید ریزگردها تبدیل 
کرده است. در همین خصوص خسرو افسری مدیرکل 
محیط زیست سیستان وبلوچستان با بیان این که درحال 
حاضر کمتر از 30 هزار هکتار کانون بحرانی ریزگرد در 
تالاب  هامون وجود دارد، به مهر گفته اس��ت: »سیلاب  
سال گذشته باعث پوشیده شدن سطح وسیعی از تالاب 
با گیاهان و در نتیجه مهار بسیاری از کانون های بحرانی 
ریزگردها شده است اما همچنان 30 هزار هکتار کانون 
بحرانی در تالاب وجود دارد. اگرچه  سال گذشته حدود 
3 میلیارد مترمکعب آب در پی س��یلاب افغانستان به 

تالاب  هامون وارد شد اما متاسفانه درحال حاضر بخش 
عمده ای از آن به دلیل بادهای ۱20روزه و تبخیر بالای 

آب در این استان از دست رفته است.« 
در  آب  تبخی��ر  می��زان  این ک��ه  بی��ان  ب��ا  او 
سیستان وبلوچستان 5 هزار میلیمتر در  سال است، اظهار 
داش��ت: به هیچ عنوان انتظار نداشتیم که این سیلاب 
باعث احیای تالاب  هامون شود چرا که با توجه به شرایط 
محلی سیستان تا زمانی که حقابه دایم برای تالاب در 

نظر گرفته نشود ذخیره آب امکان پذیر نیست. 
مدیرکل محیط زیس��ت سیستان وبلوچس��تان در 
پاسخ به این که  س��ال گذش��ته وعده داده شده بود که 
حدود  هزار هکتار از تالاب با حقابه ای معادل 60 میلیون 
مترمکعب احیا شود، چرا چنین وعده ای محقق نشد، 
گفت:  سال گذشته در پی س��یلاب 40برابر این میزان 
آب وارد تالاب شد بنابراین پیگیری این حقابه از وزارت 
نیرو منطقی به نظر نمی رس��د.  او در پاس��خ به این که 
چگونه س��ازمان محیط زیست دس��ت کم نتوانست از 
3 میلیارد مترمکعبی که در اثر سیلاب وارد تالاب شده 
بود 60 میلیون مترمکعب را ذخیره کند، گفت: درحال 
حاضر بخش هایی از تالاب احیا شده که در نزدیکی کوه 
خواجه اس��ت و هدفی که قرار بود با حقابه 60 میلیون 
مترمکعبی به آن دست یابیم، محقق شد.  افسری یادآور 
ش��د: مهم ترین عامل احیای تالاب  هامون اختصاص 
حقابه دایم از رودخانه هیرمند در افغانستان است که باید 
با رایزنی های بین المللی این حقابه محقق شود چرا که 
وزارت نیرو امکان این که حقابه دایم برای تالاب در نظر 

بگیرد، ندارد. 
به گفته مدیرکل محیط زیست سیستان وبلوچستان 
پیش از س��یلاب ق��رار بود ب��ه ازای ه��ر 400 میلیون 
مترمکعب آبی که از افغانستان به سمت سیستان رها 
می شود 60 میلیون مترمکعب به تالاب  هامون اختصاص 
یابد که  سال گذشته به خاطر سیلاب این معادلات به هم 

خورد اما امسال قطعا پیگیر آن خواهیم شد. 
او با بیان این که اگرچه درحال حاضر از سیلاب  سال 
گذش��ته آبی برای تالاب ذخیره نش��ده، تصریح کرد: 
خوش��بختانه با پخش آن در تمام سطح تالاب پوشش 
گیاه��ی در بیش از 50 درصد مس��احت  هامون رویش 
داشته که این خود سپر بسیار خوبی در برابر بلند شدن 

ریزگردها از بستر تالاب است. 
افسری با بیان این که هر هکتار مالچ پاشی در سطح 
ت��الاب ب��رای جلوگیری از پخ��ش ریزگرده��ا حدود 
20 میلیون تومان هزینه دارد، اظهار داشت: خوشبختانه 
با رویش پوش��ش گیاهی در اثر پخش سیلاب در کف 
تالاب درح��ال حاضر بخش عم��ده ای از این هزینه ها 
صرفه جویی می ش��ود چرا که کمت��ر از 30 هزار هکتار 

کانون بحرانی ریزگرد در کل مساحت تالاب داریم. 
مدیرکل محیط زیست سیستان وبلوچستان با ابراز 
خرسندی از شرایط فعلی تالاب  هامون، یادآور شد: مردم 
سیستان وبلوچستان هزاران  سال است با خشکسالی و 
پرآبی تالاب دست وپنجه نرم می کنند اما سیلاب  سال 
گذش��ته اگرچه دس��تاورد چندانی برای احیای تالاب 
 هامون نداش��ت اما در روحیه مردم تأثیر بسیار زیادی 
داشت و موجب شد که محیط زیست برای تالاب  هامون 

بودجه، اعتبارات و وقت زیادی در نظر بگیرد. 
او افزود: درحال حاض��ر رایزنی های بین المللی برای 
اختصاص حقابه دایم به تالاب  هامون به ویژه در فصولی 
که زمان مهاجرت پرندگان است انجام شده و امیدواریم 

که به زودی این حقابه اختصاص یابد. 
افسری تصریح کرد: سازمان محیط زیست اقدامات 
خوبی برای مهار ریزگرده��ا در تالاب  هامون انجام داده 
ازجمله جلوی چرای شتر در بستر تالاب و عبور و مرور 
خودروها در آن با جدیت گرفته می شود که البته مردم 
نیز با توجه به خس��اراتی که ریزگرده��ا در زندگی آنها 

داشته به خوبی با محیط زیست همکاری کنند. 

خبر
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مصائب طوفان در سیستان

خبر
شهروند| شمار مبتلایان به ابولا از مرز 2 هزار نفر 
گذشت. این آخرین خبری است که سازمان جهانی 
بهداش��ت )WHO( درباره ش��یوع وی��روس ابولا 
می دهد. حالا تنها س��ازمان جهانی بهداشت نیست 
که نس��بت به انتش��ار این ویروس کش��نده هشدار 
می دهد، تمام کشورها نگران از ویروس ابولا هستند. 
حالا سازمان انتقال خون ایران هم با افزایش هرروزه 
شمار مبتلایان به این بیماری در آفریقا، به مسافران 
این مناطق هش��دار داد که تا یک ماه پس از بازگشت 
از این کش��ورها، از اه��دای خون خ��ودداری کنند. 
این س��ازمان همچنین تأکید کرد که این ویروس از 
طریق خون هم مبتلا می شود. سازمان انتقال خون 
ایران اعلام کرد: »با توجه به هش��دار سازمان جهانی 
بهداشت، در برخي کش��ورها محدودیت هایي براي 
ورود مسافران از کشورهاي غرب آفریقا به ویژه گینه، 
لیبریا و سیرالئون گذاشته ش��ده، با توجه به گزارش 

موارد بیم��اري در مس��افراني که از ای��ن مناطق به 
کشور خود بازگش��ته اند، توصیه مي شود از سفرهاي 
غیرضروري به این مناطق خودداري شود و در صورت 
مسافرت ضروري، با توجه به دوره کمون بیماري که 
از 2 تا 2۱ روز متغیر اس��ت، بروز علایم تب، سردرد، 
اسهال، استفراغ و خونریزي طي یک ماه پس از تاریخ 
مراجعت را جدي گرفته و حتما به پزش��ک مراجعه 
کنند.« به تأکید این س��ازمان، افراد مبتلا به بیماري 
خونریزي دهنده ابولا به علت حضور RNA ویروس 
در خون تا مدت ها پس از درمان، تا یک س��ال پس از 
بهبودي کامل علایم قادر به اهداي خون نخواهند بود. 

به گزارش ایسنا، در این میان سازمان جهانی بهداشت 
هم در ادامه گزارش از آخرین وضع شیوع این بیماری 
در غرب آفریقا، اع��لام کرد که تعداد مبتلایان در این 
منطقه، به 2۱27 نفر رس��یده است. همچنین تعداد 
مبتلایان و افراد مشکوک به ابتلا به این ویروس مرگبار 
در گینه، لیبریا، نیجریه و سیرالئون 2۱27 نفر است که 
از این بین ۱۱45 تن جان خود را از دست داده اند. آمار 
منتشرشده توسط سازمان جهانی بهداشت حاکی از 
آن است که سیرالئون با ۸۱0 مورد ابتلا، بیشترین آمار 
مبتلایان را داشته و لیبریا با 4۱3 مورد مرگ، بیشترین 
ش��مار قربانیان این بیماری را به خود اختصاص داده 

اس��ت. چهارش��نبه هفته گذشته س��ازمان جهانی 
بهداشت نشستی بین المللی را با گروهی از نمایندگان 
و کارشناسان خود برگزار کرد تا طرحی از این بحران به 
منظور اتخاذ تصمیمی صحیح و به موقع برای خاتمه 
دادن به ش��یوع ابولا ارایه شود. به گزارش خبرگزاری 
یونایتدپرس، طبق پیش بینی س��ازمان بین المللی 
پزشکان بدون مرز شیوع ابولا تا شش ماه آینده ادامه 
دارد.  به گ��زارش مهر، ویروس ابولا عامل بیماري تب 
 Ebola Hemorrhagic( خونریزي دهنده اب��ولا
fever( براي اولین بار در  س��ال ۱976 شناخته شد. 
اپیدمي هاي این بیماري معمولا با یک مورد منفرد که 
از مخزن ناشناخته اي از طبیعت انتقال یافته، شروع 
ش��ده و عمدتا از طریق تماس نزدی��ک با فرد بیمار و 
مایعات بدن او گسترش مي یابد. اپیدمي هاي اولیه ابولا 
در کشورهاي سودان و زئیر رخ داد که هر دو با استفاده 
از سوزن و سرنگ هاي غیراستریل ارتباط داشته است. 

شمار مبتلایان به ابولا از 2000 نفر گذشت
سازمانانتقالخونایرانبهمسافرانکشورهایآفریقاییهشدارداد


